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PUBLICTIONS 

Centre for Law Studies 

Boletim da Faculdade de Direito  

 

Bulletin of the Faculty of Law 

CLS has published Bulletin n° 49 ( Portuguese version) 

 Colecção de Clássicos Jurídicos de Língua Portuguesa  

 Direito Constitucional e Teoria da Constituição  

 Author: José Joaquim Gomes Canotilho  

 Translator: Sun Tongpeng, Li Hanlin, Jiang Yiwa 

 Publisher: Social Sciences Academic Press 

Prof. Sara Migliorini 

     A recently published book by Prof. Sara Migliorini, Assistant Pro-

fessor in the FLL, was relied on by the Opinion of the Advocate 

General of the Court of Justice of the European Union in case 

C‑291/21, published on 20 October 2022. This citation testifies of 

the high-level impact of the research carried out by Prof. Sara, in 

collaboration with Prof. G. Cuniberti (University of Luxem-

bourg). This is the third time that an Opinion of the Advocate 

General relies on one of Prof. Sara’s published works on the in-

terpretation of European regulations related to cross-border judi-

cial cooperation in civil matters. 
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RESEARCH ACTIVITIES 

Prof. Du Li 

     Yue Liu, Xuechang Xian, and Li Du (Corresponding author). Perspectives on Surrogacy in Chinese 

Social Media: A Content Analysis of Microblogs on Weibo. 95 Yale Journal of Biology and Medi-

cine 305-316 (2022). (SCI, JCR Q2)  

Prof. João Ilhão Moreira 

      Moreira, J. I., (2022), The Insider/Outsider Divide and the Ethics of Commercial Arbitrators, in Man-

chester Journal of International Economic Law, 19(2), 132-154. (ESCI/SCOPUS)          

Prof. Liu Jianhong 

      The book co-authored by Liu Jianhong, Distinguished Professor of the Faculty of Law at the Uni-

versity of Macau (UM), and Liang Bin, Professor of sociology at Oklahoma State University, ti-

tled ‘Chinese Netizens’ Opinions on Death Sentences: Empirical Examination’, recently 

received the 2022 ACPSS Best Scholarly Publication Award from the 27th Association of Chinese 

Professors of Social Sciences In the United States 2022 International Conference. 

     Hong Lu, Honglan Shuai, Yudu Li, Jianhong Liu, Bin Liang (25/10/2022). “Confession and the 

Crime Control Model: An analysis of exonerated death penalty cases in China”. Asian Journal of 

Criminology. (SSCI) (Scopus) 

      Jianhong Liu (corresponding), Eric Lambert, Shanhe Jiang, Jinwu Zhang (21/09/2022).“The Con-

nection of Work Attitudes with Chinese Correctional Staff Burnout”. Journal of Criminology. 

(SSCI) (Scopus) 

      Yuning Wu, Ivan Sun, Tzu-Ying Lo, Jianhong Liu (2022). “Attitudes toward Peers, Supervisors, 

and Citizens: A Comparison of Chinese and Taiwanese Police Officers”. Policing: An Interna-

tional Journal. (SSCI) (Scopus) 

Prof. Rostam J. Neuwirth 

      Neuwirth, Rostam J. (2022). “Future Law, the Power of Prediction, and the Disappearance of Time” 

Law, Technology and Humans 4(2): 1-22. https://doi.org/10.5204/lthj.2376. 

     Neuwirth, Rostam J. (2022) “Die Gefahren subliminaler KI-Manipulation”, Science.ORF.at (8 Oc-

tober 2022); https://science.orf.at/stories/3215123/. 

https://doi.org/10.5204/lthj.2376
https://science.orf.at/stories/3215123/
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      Neuwirth, Rostam J. (2022) “Article invité : Les dangers de la manipulation subliminale de l’IA”, 

NewsDayFR (8 October 2022); https://news.dayfr.com/nouvelles/1155334.html. 

      Neuwirth, Rostam J. (2022) “Publicación de invitado: Los peligros de la manipulación subliminal de 

la IA”, NewsESEuro (8 October 2022); https://news.eseuro.com/noticias/1004979.html. 

      Neuwirth, Rostam J. (2022) “The dangers of subliminal AI manipulation”, S-Chronicles (8 October 

2022); https://www.spamchronicles.com/guest-post-the-dangers-of-subliminal-ai-manipulation/. 

ACADEMIC ACTIVITIES 

INSTITUTE FOR ADVANCED LEGAL STUDIES 

 September 23, 2022          

         Seminar: The Concept and Value of Apology 

         Speaker: Prof. Zhai Xiaobo 

         Commentator: Prof. Yu Xingzhong 

         Research Circle: Legal Philosophy, Legal history,  and Roman Law Study 

 October 21, 2022          

         Seminar: Understanding Digital Minimalism 

         Speaker: Prof. Yu Xingzhong 

         Commentator: Prof. Zhai Xiaobo 

         Research Circle: Legal Philosophy, Legal history,        

         and Roman Law Study 

RESEARCH ACTIVITIES 

Prof. Rostam J. Neuwirth 

Prof. Alexandr Svetlicinii 

      October 21, 2022 

      Presentation “Legal and policy Framework on Green 

Industry in China: focus on hydrogen and electric 

vehicles” at the 18th International Conference of the 

Asia Legal Information Network “Legal and Policy 

Framework on Green Energy: with a focus on hydro-

gen and electric vehicles” hosted by Korea Legisla-

tion Research Institute. 

https://news.dayfr.com/nouvelles/1155334.html
https://news.eseuro.com/noticias/1004979.html
https://www.spamchronicles.com/guest-post-the-dangers-of-subliminal-ai-manipulation/
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Prof. Du Li 

      September 6, 2022 

      Presented "China’s regulatory framework of science and technology: new development and next 

moves" at the online conference "How to make the “China story” of science and innovation more 

informative" held by University of Kent, Arizona State University, George Mason University, 

and Huazhong University of Science and Technology. 

      October 21, 2022 

      Presentation “Competition Law Enforcement with 

“Chinese characteristics”: Exploring the Institu-

tional Setting of the Chinese Competition Author-

ities”, 5th International Symposium on Develop-

ment and Governance in the BRICS 

“Administrative Reforms in the BRICS and Cen-

tral and Eastern Europe: Improving Governance 

and Government Performance” hosted by the Na-

tional Research University – Higher School of 

Economics. 

ACADEMIC ACTIVITIES 

Prof. Alexandr Svetlicinii 

Mr. Hugo Emanuel De Miranda Rodrigues Duarte Fonseca 

      September 16, 2022 

      Mr. Hugo Fonseca (Senior Instructor of the Faculty 

of Law of the University of Macau)  was inter-

vened, as a speaker, in the conference named 

'Game Changers: how digital currencies are trans-

forming the future of finance and trade" co-

organized by the first Portuguese bank (Bison 

Bank) holding lawful approval by Portuguese au-

thorities to assure financial custody (and trade) of 

digital assets, relevant Chinese chambers of com-

merce (as CCILC, PHKCCI) and MdME Law-

yers."  
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ACADEMIC ACTIVITIES 

Prof. Liu Jianhong 

      October 14, 2022 

  Invited Seminar. “Criminology and 

Criminal Law – building a contributive 

relationship”, Faculty of Law, Macau 

University of Science and Technology.  

      October 19, 2022 

      Invited speaker to GLS Reading Group, Faculty of Law, University of Birmingham, on the topic of 

'Arbitrators' Compliance with Professional Norms',  

      Invited to join the Central Asian Legal Research Fellowship (CALR), TSUL for the Academic Year 

2022/2023  

Prof. João Ilhão Moreira 

Prof. Rostam J. Neuwirth 

      September 2, 2022  

    Invited Speaker (“The Regulation of Subliminal Artificial Intelligence Systems: A Global Chal-

lenge?” [recorded]) at the 2022 World Artificial Intelligence Conference Rule of Law Forum 

“Digital Rule of Law: Supply and Application, co-sponsored by the National Development and Re-

form Commission, the Ministry of Science and Technology, the Ministry of Industry and Infor-

mation Technology, the National Network Information Office, the Chinese Academy of Sciences, 

the Chinese Academy of Engineering and the Shanghai Municipal People’s Government, held at the 

Shanghai World Expo Center; Shanghai (CHINA) 

      September 14, 2022  

     Keynote Speaker (“Artificial Intelligence and Sustainable Development: Two Oxymora, One Chal-

lenge?”), an Conversation Series Webinar organized by the United Nations University (UNU) Ma-

cao Institute; https://www.youtube.com/watch?v=Bl3Si-S1oJI; Macao (CHINA) 

      September 26, 2022 

     Invited Talk (“Subliminal Manipulation in the Age of Artificial Intelligence”) Choi Kai Yau Col-

lege (CKYC), University of Macau; Macao (CHINA) 

https://www.youtube.com/watch?v=Bl3Si-S1oJI
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ACADEMIC ACTIVITIES 

Prof. Sara Migliorini 

      October 21, 2022  

     Prof. Sara Migliorini spoke at a hybrid conference organized by the British Institute of International 

and Comparative Law (BIICL) and WilmerHale (London) on “Trade, Investment and Small States”. 

Prof. Sara intervened remotely and shared the floor with Prof. S. Maniatis (Director, BIICL), Dr E. 

Kessi —(WTO), Prof. J. Kelsey (Emeritus, University of Auckland) and P. Baker (CEO, Internation-

al Economics Consulting Ltd). Prof. Sara presented a paper on the regulatory choices of States in AI 

regulation, discussing in particular the cases of Singapore and Switzerland. 

      October 27, 2022 

      Paper presentation (“Law, Language, Technology and the Perception of Time”) in the Cluster “New 

Opportunities at the Intersection of Humanities and Sciences” (IHUS)” of the Institute of Advanced 

Studies (IAS) of the University of Macau; Macao (CHINA) 

Prof. Rostam J. Neuwirth 

Prof. Yu Xingzhong 

      October 26, 2022  

      The Faculty of Law of the University of Macau held a special seminar for PhD programme named 

"Legal Research: From Analysis to Analytics—Advantages and Disadvantages of Using  Intelli-

gent Technology". The lecture was given by Professor Yu Xingzhong, Chair Professor of the De-

partment of Global Law, Faculty of Law, University of Macau and had attracted many doctoral stu-

dents from UM to participate. 

Coordinator: Denise Lei   Editor: Tian Ran   Official Email: fll.newsletter@um.edu.mo 
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出版刊物 

法律研究中心 

Sara Migliorini 教授 
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葡萄牙法律經典譯叢  

憲法與憲法理論（簡體中文版） 

作者：若澤 · 若阿金 · 高美士 · 卡諾迪略 

譯者：孫同鵬  李寒霖  蔣依娃等 

出版社：社會科學文獻出版社 

法律學院學報 

   法律研究中心出版了第 49 期葡文版本 

      歐盟法院總檢察長在 2022 年 10 月 20 日 依據澳門大學法學

院助理教授 Sara Migliorini 博士最近出版的一本書發表了 C-

291/21 案的審判意見。此次引用證明了 Migliorini 教授與 G. 

Cuniberti 教授（盧森堡大學）合作開展的研究的高水平影

響。這是總檢察長第三次依據 Migliorini 教授發表的關於解釋

與民事事項跨境司法合作相關的歐洲法規的著作之一給出審判

意見。 
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Rostam J. Neuwirth 教授 

杜立教授 

João Ilhão Moreira 教授 

      Moreira, J. I.，（2022 年），《內部人/外部人的鴻溝和商業仲裁員的道德規範》，曼徹斯

特國際經濟法雜誌，19(2)，132-154。 (ESCI/SCOPUS) 

劉建宏教授 

      澳門大學法學院特聘教授劉建宏與俄克拉荷馬州立大學教授梁斌的合著《中國網民對死刑的看

法》近期獲得 2022 年美國華人人文社科教授協會第二十七屆國際會議最佳出版物獎。 

       陸紅，帥紅蘭，李玉都，劉建宏，梁斌（25/10/2022).“坦白與犯罪控制模型：對中國的無

罪死刑判決案件的分析”，《亞洲犯罪學期刊》（SSCI) (Scopus)。 

       劉建宏（通訊作者），Eric Lambert，江山河，張金武（21/09/2022）.“中國獄警職業倦怠

與工作態度之間的關係”，《犯罪學雜誌》（SSCI) (Scopus)。 

       吳瑜寧 , 孫懿賢 , 駱姿瑩，劉建宏（2022）.“中國大陸與台灣警察的比較研究：對同事、上

級以及市民的態度”，《警務—國際雜誌》,（SSCI) (Scopus)。 

     Neuwirth, Rostam J. (2022) 發表論文“未來法則、預測的力量和時間的消失”法律、技術

與人類， 4 (2): 1-22 ； https://doi.org/10.5204/lthj.2376. 

     Neuwirth, Rostam J. (2022) 發表論文.“Die Gefahren subliminaler KI-Manipulation”, 

Science.ORF.（2022 年 10 月 8 日）； https://science.orf.at/stories/3215123/. 

      劉岳，冼雪暢，杜立（通訊作者）：《代孕在中國社交媒體的討論：基於微博的內容分析》，

載《耶魯生物醫學雜誌》2022 年第三期 305—316 頁。（SCI, 2 區雜誌） 

https://doi.org/10.5204/lthj.2376
https://science.orf.at/stories/3215123/


學術活動 

高級法律研究所 

 2022 年 9 月 23 日 

       主    題：賠禮道歉的概念和價值 

       主講人：翟小波教授 

       評議人：于興中教授 

       研究圈：法律哲學、法律史和羅馬法研究 

 2022 年 10 月 21 日 

       主    題：理解數字極簡主義 

       主講人：于興中教授 

       評議人：翟小波教授 

       研究圈：法律哲學、法律史和羅馬法研究 
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Alexandr Svetlicinii 教授 

      2022 年 10 月 21 日 

      在由韓國立法研究所主辦的，主題為“綠色能源

的法律和政策框架：以氫能和電動汽車為重點”

的亞洲法律信息網第十八屆國際會議上發表“中

國綠色產業的法律和政策框架：以氫能和電動汽

車為重點”的主題演講。 

研究活動 

Rostam J. Neuwirth 教授 

      Neuwirth, Rostam J. 發表論文“Article invité : Les dangers de la manipulation sublimi-

nale de l’IA”, NewsDayFR （2022 年 10 月 8 日）； 
          https://news.dayfr.com/nouvelles/1155334.html. 

      Neuwirth, Rostam J. 發表論文“Publicación de invitado: Los peligros de la manipula-

ción subliminal de la IA”, NewsESEuro （2022 年 10 月 8 日）； 
          https://news.eseuro.com/noticias/1004979.html. 

      Neuwirth, Rostam J.發表論文“潛意識 AI 操縱的危險”S-Chronicles（2022/10/8）； 
        https://www.spamchronicles.com/guest-post-the-dangers-of-subliminal-ai-manipulation/. 

https://news.dayfr.com/nouvelles/1155334.html
https://news.eseuro.com/noticias/1004979.html
https://www.spamchronicles.com/guest-post-the-dangers-of-subliminal-ai-manipulation/
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杜立教授 

Hugo Emanuel De Miranda Rodrigues Duarte Fonseca 先生 

      2022 年 10 月 21 日 

      在由“國立研究大學”—高等經濟學院主辦，主題為

“金磚國家和中東歐的行政改革：改善治理和政府績

效”的第五屆金磚國家發展與治理國際研討會上，發

表題為“具有‘中國特色’的競爭法執法：探索中國

競爭主管機構的機構設置”的主題演講。 

     2022 年 9 月 6 日 

     在由肯特大學，亞利桑那州立大學，喬治馬森大學及華中科技大學聯合舉辦的“如何讓科學

與創新的‘中國故事’內容更加詳實”國際線上會議發表題為“中國科技法規的新進展及未

來發展”的主題報告。 

      2022 年 9 月 16 日 

     Hugo Fonseca 先生 （澳門大學法學院高級講

師）作為演講嘉賓受邀參加了由第一家獲得葡萄

牙當局合法批准以確保數字財產的金融託管（和

交易）的葡萄牙銀行（Bison Bank）、中國商會

（如 CCILS, PHKCCI）以及 MdME 律師主辦的

題為“遊戲規則改變者：數字貨幣如何改變金

融和貿易的未來”的會議。 



學術活動 

João Ilhão Moreira 教授 

劉建宏教授 

Rostam J. Neuwirth 教授 

     2022 年 10 月 19 日 

     受邀在伯明翰大學法學院 GLS 閱讀小組發表演講，主題為“仲裁員遵守專業規範”。 

     受邀參加 TSUL 2022/2023 學年的中亞法律研究聯誼會（CALR）。 

      2022 年 10 月 14 日 

      受澳門科技大學法學院邀請，劉建宏

教授於 2022 年 10 月 14 日參訪澳門

科技大學並做主題為“犯罪學與刑法

學—構建更具貢獻的關係”的講座。 

      2022 年 9 月 2 日 

      受邀參加由國家發展改革委、科技部、工業和信息化部、國家網信辦、中國科學院、中國工

程院、上海市人民政府共同主辦，上海世博中心承辦的，主題為“數字法治：供給於應用”

的 2022 世界人工智能大會法治論壇，並發表題為“潛意識人工智能係統的監管：全球挑

戰？ ”的演講 

      2022 年 9 月 14 日 

      在由聯合國大學（UNU）澳門研究所主辦的的對話系列網絡言談會上作為主講人，並發表題

為“人工智能與可持續發展：兩個矛盾，一個挑戰？”的演講。 

          https://www.youtube.com/watch?v=Bl3Si-S1oJI;  

      2022 年 9 月 26 日 

      受邀於澳門大學蔡繼有書院（CKYC）發表題為“人工智能時代的潛意識操縱”的演講。 
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https://www.youtube.com/watch?v=Bl3Si-S1oJI
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學術活動 

Rostam J. Neuwirth 教授 

     2022 年 10 月 27 日 

     在澳門大學人文社科高等研究院 （IAS) 課題組“人文與科學交叉的新機遇”（IHUS）發表 

       題為“法律、語言、技術和時間觀念”的論文。 

Sara Migliorini 教授 

      2022 年 10 月 21 日  

      Sara Migliorini 教授在英國國際法和比較法研究所（BIICL）和 WilmerHale (倫敦)組織的關於

“貿易、投資和小型國家”的會議上發表了演講。Migliorini 教授遠程線上參加此次會議，並

與 S. Maniatis 教授（BIICL 主任）、E. Kessi 博士（WTO）、J. Kelsey 教授（奧克蘭大學名譽

教授）和 P.Baker（國際首席執行官）進行分享交流。同時，Migliorini 教授發表了一篇關於各

國在人工智能監管方面的選擇的論文，特別討論了新加坡和瑞士的案例。 

于興中教授 

      2022 年 10 月 26 日  

      澳門大學法學院舉辦“法律研究：從分析到解析——智能技術運用的利與弊”博士課程特別講

座。講座由澳門大學法學院國際法學系講座教授于興中教授主講，吸引了多名澳大博士生參與。 

     主管: 李秋玲   編輯: 田然   官方電郵: fll.newsletter@um.edu.mo 




